1.«Здоровые семейные ценности – будущее Беларуси» 
2.Срок реализации проекта: 2021-2023 годы
3. Государственное учреждение образования «Гимназия №7 г. Витебска»

4.Цель проекта:  
-создание условий для системной  работы с учащимся, родителями,  населением с целью  формирования жизненных норм, способствующих сохранению и укреплению духовно-нравственных ценностей, возрождению семейных ценностей и традиций белорусского народа. 

5.Задачи, планируемые к выполнению в рамках реализации проекта: 
- развивать интерес к истории  семей учащихся гимназии, семейным традициям, родословной;

-формировать этнокультурное образование учащихся посредством привития 
интереса к  истории и уважительного отношения к нравственным ценностям прошлых поколений;

- развивать коммуникативные компетенции, навыки исследовательской работы учащихся,  творческие способности учащихся;

- модернизировать  экспозиции музея Семьи на базе государственного учреждения образования «Гимназия №7 г. Витебска»;
- привлекать посетителей в музей Семьи с просветительской целью,  направленной на формирование гармонично развитой, общественно активной личности, на ее духовное, нравственное, эстетическое воспитание, углубление информированности и образованности.

6.Целевая группа:  учащиеся и родители гимназии, других учреждений образования города Витебска, Витебской области, Республики Беларусь.
7.Краткое описание мероприятий в рамках проекта:

Реализация проекта направлена на решение задач государственной политики Республики Беларусь по охране и защите семьи, семейных ценностей и традиций как основы белорусского общества и государства.  Важнейшей задачей современного общества сегодня является воспитание достойного гражданина. Данным проектом мы хотим привлечь внимание учащихся, родителей, общественности к проблемам семейного воспитания, к истории своей семьи, своего рода, создать условия для формирования семейных ценностей.  Проект обеспечит качественно новый результат в формировании гражданских качеств личности ребенка: уважения, чести, долга, сострадания, отзывчивости, успешности, гордости за свою семью.  
Национальный статистический комитет Беларуси опубликовал данные, отражающие ситуацию, в которой находятся семьи в стране. Согласно им, в 2018 году на один развод пришлось  два брака. Всего без одного из родителей в результате всех расторгнутых браков осталось 25 тыс. детей. Более 3,5 тыс. родителей лишены  права на воспитание детей. Все это говорит об актуальности семейных ценностей. 
Мысли о том, что незыблемым желанием детей и подростков является  жить в дружной, благополучной семье, основанной на взаимопонимании и доверии детей и взрослых, как раз и привели  к созданию музея Семьи на базе нашего учреждения. Сегодня вещно-материальное музейное пространство включает три зала – классы-кабинеты и экспозиционные площадки в рекреациях гимназических коридоров. 

     Первый зал «Мир профессий» включает экспозиции «Профессии наших родителей», «От увлечения – к профессии», «Любимые занятия в семье». Уголок «Традиционные ремесла белорусов», где представлены образцы старинной вышивки, ткачества, резьбы по дереву, гончарные изделия, керамика, некоторые инструменты и оборудование. Экспозиция «Наши достижения» отражает результаты работы объединений по интересам гимназистов, дает представление о профессиональном выборе. 
В «Зале боевой славы» размещены материалы экспозиций «Судьба семьи в судьбе страны», «Ветераны живут рядом», «Пётр Васильевич Цурбанов», «Витебск в годы оккупации», «Витебчане в «горячих» точках» и другие, основанные на документах и свидетельствах ветеранов Великой Отечественной Войны, участников боевых действий в Афганистане, проживающих в микрорайоне гимназии, и близких родственниках учащихся.    Атмосфера  зала Боевой Славы, его среда, каждый экспонат обладают значительными возможностями по нравственно-эмоциональному воздействию на учащихся. Этот зал является центром гражданско-патриотического воспитания в гимназии. 
Третий зал Музея Семьи – «Зал семейной славы», в котором представлены  экспонаты: «Семья и народные традиции», «Современная Семья». На базе зала проходят занятия белорусского народного театра «Батлейка», представлены образцы белорусского национального костюма, предметы семейного быта и игровой культуры. Экспозиции «Дом славен трудом», «Наши славные семьи», «Семейный портрет в гимназическом интерьере» рассказывают о традициях, реликвиях, укладе и образе жизни семей современных гимназистов, лучшем опыте семейного воспитания, ярких событиях взаимодействия гимназии и семьи.  

В рамках гуманитарного проекта  планируется:

-ремонт трех залов музея;
-создание мультимедийных инсталляций и интерактивных зон;

-изготовление мобильных и стационарных стендов для выставочного материала;

-модернизация и реконструкция экспозиций залов музея Семьи;
- проведение экскурсий, часов общения, занятий и  тренингов по профориентации, проведение семейных  гостиных, конкурсов творческих и исследовательских  работ, фотовыставок, защит творческих проектов, видео-уроков, благотворительных вечеров, встреч с ветеранами военных действий и общественными деятелями с активным привлечением к участию учащихся, их родителей, общественности.

8.Общий объем финансирования проекта (в долларах США):  
Источник финансирования: Объем финансирования (в долларах США)

· Средства донора (в долларах США): 5000
· Софинансирование (в долларах США): 40000
9.Место реализации проекта: Республика Беларусь, г. Витебск, пр-т Победы, 
29 а, государственное учреждение образования «Гимназия №7 г. Витебска»
10.Контактное лицо:  Павлова Олеся Алексеевна, заместитель директора по воспитательной работе государственного учреждения образования «Гимназия № 7 г. Витебска»; +375298929680
1.“Proper family values ​​is the future of Belarus” 

2. The project implementation term: 2021-2023
3. State educational institution “Gymnasium No. 7 of Vitebsk”

4. Project aim:

-creating the conditions for systematic work with  students, their parents, local population in order to form life standards that contribute to the preservation and strengthening spiritual and moral values,  the revival of family values ​​and traditions of the Belarusian people.

5. Tasks planned for implementation in the framework of the project:

- to develop  interest in history of students’ families, family traditions, ancestry;

- to form the ethnocultural education of students by means of inculcation of interest in history and respect for the moral values ​​of past generations;

- to develop communication skills, research skills of students and their creative abilities;

- to modernize the expositions of the Family Museum on the basis of the state educational institution “Gymnasium No. 7 of Vitebsk”;

- to attract visitors to the Family Museum with an educational purpose, aimed at forming a harmoniously developed, socially active person, as well as  at his spiritual, moral, aesthetic education and deepening awareness and education of the local population.

6. Target group: students and parents of the gymnasium, other educational institutions of Vitebsk, Vitebsk region, the Republic of Belarus.

7. A brief description of the activities in the framework of the project:

The project implementation is aimed at solving the tasks of the state policy of the Republic of Belarus on the protection and defense of the family, family values ​​and traditions as the basis of the Belarusian society and state. The most important task of modern society today is the upbringing of a worthy citizen. With the help of this project we want to attract the attention of students, their parents and the public to the problems of family education, family history, ancestry, and also create conditions for the formation of family values. The project will provide a completely new result in the formation of civil qualities of the child's personality: respect, honor, duty, compassion, responsiveness, success, pride in his family.

The National Statistical Committee of Belarus has published the data reflecting the situation in which families of the country are situated. According to them, in 2018, there was one divorce for two marriages. There are about 25 thousand children left in one-parent families as a result of divorces. More than 3.5 thousand parents are deprived of the right to raise children. The values of family relationships have been lost recently. All these data indicate the relevance of family values.

Thinking about the fact that the persistent desire of all children and teenagers is to live in a friendly, prosperous family based on mutual understanding and trust of children and adults, just led us to the creation of the Family Museum on the basis of our institution. Today, the facilities of museum include three halls - classrooms and exposition areas in the gymnasium corridors.

     The first hall “The World of Professions” includes the exposition “Professions of our parents”, “From hobby to profession”, “Favorite family activities”. In the exposition "Traditional crafts of Belarusians" samples of old embroidery, weaving, woodcarving, pottery, ceramics, some tools and equipment are represented. The exposition “Our achievements” reflects the results of the work of clubs on the interests of gymnasium students, gives an idea of ​​their professional choice.

In the Hall of Military Glory you can find materials of the expositions “Family destiny in the destiny of the country”, “Veterans live nearby”, “Peter Vasilyevich Tsurbanov”, “The Vitebsk during the years of occupation”, “Vitebsk residents in hot spots of the world” based on documents and testimonies of veterans of the Great Patriotic War, participants of Afghanistan War, living in the district of the gymnasium, and close relatives of students. The atmosphere of the Hall of Military Glory, its environment, each exhibit have significant opportunities for the moral and emotional impact on students. This hall is the center of civil-patriotic education in the gymnasium.

The third hall of the Family Museum is the Hall of Family Glory, where the following exhibits “Family and Folk Traditions”, “Modern Family” are presented. The Belarusian national costumes, objects of family life and game culture are exhibited and also the classes of the Belarusian folk theater “Batleyka” are held in this hall,  . The expositions “The House is Famous for Labor”, “Our Glorious Families”, “Family Portrait in the Gymnasium Interior” tell us about traditions, relics, lifestyle of our modern students’ families, the best experience of family education, bright events of the interaction of the gymnasium and families.

In the framework of the humanitarian project activities are planned:

- repair of three halls of the museum;

- creation of multimedia installations and interactive areas;

- production of mobile and fixed stands for exhibition material;

-modernization and reconstruction of the expositions of the Family Museum halls;

- organizing excursions, hours of communication, classes and trainings on professional guidance, holding family meetings, contests of creative and research works, photo exhibitions, protection of creative projects, video lessons, charity events, meetings with war veterans and public figures with active involvement into the participation of students, their parents, the public.

 8. Total project financing (in US dollars): 

Source of financing: Amount of financing (in US dollars) 

• Donor funds (in US dollars): 5000 

• Co-financing (in US dollars): 20000

9. The place of project implementation: the Republic of Belarus, Vitebsk, Victory Avenue, 29a, 

State educational institution “Gymnasium No. 7 of Vitebsk”

 10. Contact person: Olesya Pavlova, vice principal on educational work of state educational institution “Gymnasium No. 7 of Vitebsk”; +375298929680
